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INTRODUCTION

One of the basic purposes of the Commission's investigation
of 'bhe. assassination of President Kennedy is to determine whether it
was due in whole or in part to a i‘oreign‘ conspiracy. The investigation -
conducted by the section of the staff responsible for the foreign as-
pects of the Commission's work leads to the conclusion that there
was no foreign involvement. Nevertheless, there is evidence which
points-toward a possible conclusion of foreign involvement which we

think showld be brought to the attention of the Camission for its

independent evaluation.

The foreign countr;tes most suspected in the public's mind- 7
are the Soviet Union. and Cuba. The Chinese communists and even Madame
Ihu's wing of Vietnam, however, might also be suggegteld.l/ -Likewise,
the possible involvement of expatriated anti-Castro Cubans, whether
resident in the United States or in one of the Soutii or Central . |
American nations, is worth considering.

Firm evidence of a foreié;n conspiraqy is obviously very. —

hard to come by, since there naturally is the greatest attempt by o

the country involved to prevent discovery. Investigations that are ... o

dependent upon information voluntarily furnished by the foreign govern-
ment involved, such as have already been undertaken with the Soviet

Union and Cuba, are obviously not very helpful in uncovering evidence ':': =

1 / Madame Nhu reportedly sent Mrs. Kennedy a very inconsiderate telegram’' -
snortly after the assassination and she has been reported in the public- " ii=
press as stabting that the assassination of President Kennedy was. only g
retribution for the killing of her husband, which she claimed was American o
inspireds — - r T T,
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of this type, because the foreign government will trly to furnish only that
evidence which it believes to be nonincr:l.m:.nating Nevertheless , even
this kind of evidence can be of some use in assessing whe'bher a foreign
conspiracy existed. This is because, first, the furnishing of the evidence,
despite appearances, is not quite nyoluntary.” In a case of the magnitude
of this one, and in which the widely known facts already disclose impor-

tant links with the Soviet Union and Cuba, these goverrments are under

considerable pressure to render reasonable c;ooperation to the Govermment of

the United States. If they do not, they risk having public opinion swing
strongly against them and conclude that they are afraid to cooperate be- - '
cause the evidence will indeed mcr:lmlnate them. Second, once these
governments conclude that they will i‘urn::.sh some ev1dence to the Com-
mission, the difficulties of falsifying the evidence they give are con-
siderable. They must realize that the Commission already possesses a

great deal of data against which there new evn.dence mll be tested, and .
that the CIA has additional facil:.’c.:.es for this purpose which will be
placed at the disposal of the Commission. Moreover, 1i' even only a small -
part of the evidence furnished is found to have been fabricated, the . -
entire body of new evidence will became suspect; and if this should -~
happen; the adverse public opinion effects previously mentioned would - 3.4
again come into play. For these reasons, we have concluded that, on ° :
balance, it was worthwhile to ask the governments of the U.S.S.R. and .
Cuba to furnish the Commission with whatever evidence they could. =i

(I‘c- should also be pointed out that there is another reason . =1

why the govermnen‘bs of Russia and Cuba have been asked to furnish evidence. St
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The Cammission is primarily interested in ascertaining the truth, not

just in "pinning the rap" on scmeone, and therefore the two foreign

goverments mentioned must be regarded not only as objects of investi-

gation, but also as parties who have a right to be heard. They there-

fore should be given basically the same opportunity to present evidence

as has been accorded to the hundre;ds of other individuals and institutions

which have come into contact with Lee Harvey Oswald in one way or another.)
Obviously, despite the fact that voluntarily obtained evidence

is not completely useless even in judging whether a foreignr conspiracy is

involved, the most valuable evidelnce for this purpose is that obtained

through informers, ordinary witnesses, eiectronic and mechanical spying

devices and other means available to American intel]igence-and investigatory . -

agencies which are not dependent upon the consc_ant of the government being
investigated., The bulk of this memorandum will deal with this kind of
evidence. ’ . -

e think this seperate memorandum for th?, Comissioﬁ and

the General Counsel appropriate because the material ‘covered in the

£inal report to the public will necessarily be somevhat more restricted. e

A good deal of the information contained herein is Secret or Top Secret ook
and therefore cannot be disclosed to the American Public at this times =%+ ..

In most instances this is not becauss of the information itself but . ;Jl

because of the necessity of protecting the method or source for obtain- -

ing it. In other words, in the final report we can set-forth the facts, ... :.

but we will not be able to demonstrate the reliability (or lack of *

reliability) of these facts by showiﬁg their source. Moreover, in somé: -~ -

o
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mthhald i‘rm the public.

Similarly,
TTeven gisclosing the information gained from certain ¥ 1j_ret,appu,g facilities
would necessarily aisclose the evistence of the facilities, where the
nature of the informabion 3s such that we could nob have Tearned it
except through these facilities. ) | .

;.  SOME GEHERAL C CONSTDERATIONS |

- ——

A, VForelgn IV Involvenent“ Def::ned

Ve have :‘.ntentionally chosen ’c.he vords, uforeign 'inm'91'aement 43
Yo dcs.cribe the problems with um.ch we are ..concer;léd in this memorandurle
The words Were chosen because they are a;,}ftremely broad, covering every-
thing from 2 cm’t‘)ara’t-:.qe‘.l;r jnnocent arrangement for propaganc-la purposes,
such as, _i'or exemple, @0 ac'reev'cn’o yihereby Oswald might have served the
propa.gan‘da. purposes of the Castro Govcrr-:mnt in Ted Orleans znd Dallas..
1 exchange for that Govcmmcq’o 'pa;,’-,ng nis prwnua.ng pIpEINEES plus some
small addi*u:\.opal compensay ;m, 1o the 1ost seriovs kind of cc_msﬁira’cori.al
cormection, as Lould be the case if a forelgn povier had ordered Lee -Oswald
to 111 John F. Kennedys. By “forei.a‘x in\folvament.," howevex: , ve do mean -
so:qr.-‘vbi'.\g faore conerete than simply e!‘\o't-lonal. or i.deological influence.
T‘ne' Cormigsion a]ready possesses evidence, and indced SO does the géﬁeral
publicy 'thgt oswald considered h:mself a Marxist and that he sy:::pa‘bhized

sthol cnear’aed]y .-n.“c.h he Castro reg:mlc: he openly spread pzimp‘zﬂ.e’c.s in

its ‘oehalf on the s»reeus of New Orlcans =nd he ook its side in radio

— 1
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and television debates. These facts have already been established, and
they will be assumed, rather than dJ:i.Ecussed, in this memorandum. The
question to be treated here is whether ‘there was some reasonably close

working relationship involving Oswald and a foreign pover or at least

a group of men based in a foreign country.
B. "Agent for What?"

The popular discussion of the foreign-conspiracy problem, current
in America and especially common in the Eurcpean press, deals most fre-
quently with whether Lee Harvey Osuald was an "agent" of scme foreigm
pover or domestic conspiratorial group. Discussing the problem in this

manner is misleading, beca-use evidence that indicates that Oswald may

 have been cne kind of agent js read by the public to mean that he could .= -

“have been an agent for almost any purpose, including the assassination

of the President, when in fact, upon closer analysis , such would not be
the case at all. Tt should be kept in mind that %o concluder that Oswald
was or was not an "agent" is not enoughj it should;"gaiways be asked, "an
agent for what?" TFor example, if it should be shown that Oswald was a

paid Soviet Agent for the purpose of spreading Communist propaganda among

‘workers wherever he lived, this would of cowrse be samething in which 1

the Comission would be greatly interested, bubt it’ would not at 211~ =
fpllow that the Soviet Government shduld then be blamed for the death of e AT
the President.

More importantly for our purpo'ses', the question, "Agent for Vhat?"

. should be kept in mind in order that the plausibility of our evidence can .




be teéted. For example, an assertion that Oswald was the agent of the
( Castro Government for the purpose of obtaining intelligence-type infor-
mationl in the United States is, upon reflection, extremely unlikely.
Oswald was a past defector from his country, lacked a completed high
school education, was almost always confused in his own mind about all
éor‘bs of things, was usually unermployed and when he was employed, or-
dinarily worked as an unskilled laborer. Finally, he‘pu'blicla'r espoused
Castroism and propagandized in its behalf. TUnder these circmnstancés,
the u.se of Oswald to obtain secret information for the Cubans, or indeed
any information which was not readily available to everyone through tele-
vision or newspapers, is preposterous. }ie could not conceivably have ‘
been permitted access to any such material, even under. the loosest security
arrangemenfs. On the otﬁer hand, his circunstances and character do fit
; (‘ the criteria for an M"agitator," propagandizer, or even an as_sas_s:in,
| for the Cuban Govermment. It i‘ollﬁws, therefore, that bits of evidence
pointing towards his being an agen'b' for one of the irlatter purposes must
be taken seriously, whereas 1;1mors to the effect that he was ob‘béinimg
secret information for Castro should be given for less credence.

C. The Over-all Relevance of Polibical Motive - * -

A third factor which should be kept in mind throughout this %
entire memorandum is the possible mo‘bivés- of the various govermments and 2
groups involved. This obviously ties in closely with the previous
digcussion on the various Idnds of agent Oswald may have been. Here, too, .
examples will show whaf we mean.” Khrushev seems to have gotten along - -

reasonably well with the late President 'and in general seems to be

TORSEGRER. -
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sophisticated enough to have realized that the death of President Kennedy
: ﬂ ; ‘

and the succession to power of Vice President Johnson would not result in

any significant change in American foreign policy towards the Soviet

-Union. Consequently, the Soviet use of Oswald as an agent to assassinate

the President is relatively unlikely. The same conclusion does not follow
for the Sovict use of Oswald as an assassina:bion agent t.o ki1l other
persons in the United States, however. Even as recently as the late
1950's the Soviet Government was using assassination as one of the mefhods'
to gain its political ends. Two Russian Ukranian anti-Cammunist leaders
were murdered in Western Europe by an agent of the KGB. This agent later
got into trouble with his superiors and d;fgcted to the West; he told
Vestern intelliger;cé that before he got into trouble he -was in line for
training in the language and customs of the United States and the Britisﬁ
Camonwealth countries, so that he could ca:r"ry on his ﬁork there. ;It is
conceivable therefore that the Soviet Government has'agents :Ln the United
States at this time ready to ldll vhen direcfed to do so by their Govern-
ment., Once we accept this fact, the possibility that their network, if
it exists, included Lee Harvey Oswald must be fully explored. An analysis
of the possible motives of the Cuban Goyernﬁlent is more difficult. The. -
men who make up that Govermment are probably Jess coolheaded and rational =7
than the Russians. Simple retaliation, for example, is a motive which mus‘b
be thoroughly considered in dealing with Castre., .

The.foregoing discussion of motive is not meant to be exhaustive. .
e only mention it here 'beca.use it is extremely important and because ' % I

it cuts across all the other more specific and detailed evidence which'-—'—'—f—'- :
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will be taken up later, and therefore should be kept in mind while read-
o /
i ( ing all the following portions of this memorandum. Where appropriate, /
i we will bring up considerations of motive again. '

TT. INVOLVENT BY THE SOVIET UMION

A. The circumstances surrounding Oswald's entry into the Soviet

i Union in October 1959: Do ;bhe;i show that the Russians lmew
- ]

of his ¢oming or that he received help in planning his

dei‘ectioﬂ?

1. Possible Comaunist céntacts while

i . : Oswald was in the liarine Corps.
While sti1l in the United States Marine Corps, Oswald on
September L, 1959, applied for a U. S. pass.ppr‘b to travel abroad, which .
passport was issued on September 10, 1959. Oswald listed as the countries
C which he intended to visit, Cuba, Dominican Republic, Mgland, France,
" Switzerland, Gemany, Firland, and Russia. He also stated on the
application that the purpose of his trip would be 13’9 attend the Albert
Schweitzer College in Churivalden, Swibtzerland, and the Turin University
in Finland.
Ve are not quite certain when Oswald first determined to go '
to Russia.y From his own sfa*l:.emerrbs, however, we can conclude that he -

probably began to lay plans in his own mind one or two years before he

| . 2 / There'is a statement attributed to Oswald!s mother!s doctor, Dre.. .n o ¢
| © Iforton N. Goldberg, that the mother told him sametime between April Y-t X,
1957, and January 30, 1959, that her son (unnamed) intended to defect '
.%o Russia. This is wholly at’ variance with her testimony, hovever,
- ~ and is also inconsistent with Oswald's letters to her from the perioed - .=
: - before he entered Russia and just before he disappeared into the Soviet = %
world, which letters indicate the affair had never been disclosed to
her previously. - - 12

E 2t . STOP-SECRER
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arrived in Russia. He had been a United States Marine and was stationed

a‘oroadf in 1957 and 1958 , in the Philippines, Japan and possibly Formosa.
Thus there is the possibility that Oswald came into contact with Commmnist
asents at that time. Japan especially, because the Communist party was
open and active there, would seem a likely spot for a contact to ﬁa.ve been

made.

George delohrenschildt, a Russian emigre! who left to escape the

 Camunists, and a friend of Lee Osuald's, has testified that Oswald once

£o1ld him that he had first got the idea of defecting when he was in Japan.
Oswald!s words, as remembered by deMohrenschildt, were, "I met some.
Communists in Japan and they got me exc:'r.;.ed and interested and that was

one of my inducements in going to Soviet Russié., to see what goes on~-r ==
there.," Dedchrenschildt!s evidence on this point is at variance with - ’
Oswald's own statements, made after he had arrived'inr‘Russia._in two inter-
views he granted with American newspaper reporters in his hotel roam at
Moscow. With both of these reporters he insited 'bﬁ'&‘b :!18 had "never

net a live Communist® and that the intent to defect was his ovm and was
derived entirely from his reading and thinking« There is no way of know-

ing which of Osuald's statements :_represexi‘bed the true state of affairs. .
On the one hand, he may have been more inci:'tned to tell the truth to his'= -
friend, deiohrenschildt, than to two netfsiaaper reporters in Moscow. On-

the other hand, at the time he spole to the reporters there would seem

+o have been no reason fo_r him to hide the fact that he had met Communists- :- =
previously, becaus; he belicved that he was being accepted by the Russians .
and was leaving the United States forever; and also, the statement to 7 &

Gelfohrenschildt smacks of the fiction which Oswald tried to create after

N - ” - -'..
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he came back to the Unlted States, which was that his residence in Russia

had been samething purely academic, "just to see what it was like over

there." In any event, contacts with Communists in Japan and the Philip-
pinés were certainly available if Oswald wanted to make them. Whether
such contacts, if they occﬁrred, amounted to anything more than scme
older Commnist advising Oswald, who was then only 18 or 19 years old,
to go to Russia and see the Camunist world, is uﬁ'l:novm.
| During the last six months to a year that he was in the Marine

Corps Oswald engaged in arguments with other Marines :m favor of Marxism and
Socialism, at least on a few occasions. Some men who knew him ciajmed
that he @ not avgue o this nanser, othors sdy that hs ald, Te appas=,
ontly was reluctant to argue too openly because he felt that he ';-ras being ° -
“pc'rsecuted" by his superiors for his pro?Carmnunist views. One of his
fellow Marines has testified that Oswald visited the Cuban Ei’nbasw in
Tos Angeles on one or two occasions and received mail fram it during the
spring or sumer of 1959, just before he was discharged. In the early . i
tpring in 1959 Oswald wrote a letter to his brother which, inter alia, 7
stateds e i

mlell, prebiy solon I will be getiing

out of the Corps and I know what I

want to be and how I'm going to do it."- ~:.”

| While in the Marine Corps Oswald managed to accumilate, according- '

1o his own statem-ents , $1600, despite the fact that as a private first
¢lass he could never have earned more than about $100 per month. He'.

spent about two years and ten months in the service and clajmeci that he =

naved this entire amount out of his salary. This is obviously ‘an impressively °
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high amount of money to save fram such a small monthly stipend, even

when spread over almost three years, but it is not impossible. Evidence
of his living habits and attitudes towards money which has been obtained
since the assassination indicates that Oswald was extraordinarily frugal
when he had a reason to be. ' There are only two periods when he is lmown
to have spent money rreely ‘One was for a i‘ew months after he was sent to .
Japan by the liarines and there kept a woman_, apparently for the first time,
when he went on a heavy drinling spree. A fellow Marine who Jnew him then
believels Oswald "suddenly felt like a man." The other was during the
approximately one year when he was a ba.th;:lor in Russia at which time he
had no obligations ofher than to suppor® himself, had no reason to save,
heid a high-paying job, was receiving a fat monthly subsidy from the Soviet.
Government and, again, was involved with women. After he returned to the
United States he was frequently unemployed, and he theﬁ literally t—:a'h.chéd

every penny. He frequently sid.pped breakfast except for coffee and ate

only cold meat, bananas and bread and jelly for lunch. His trip to

fexico was financed --on a shoestring, but still financed-- at a time
vhen the fam:i_'l,y was so destitute that Marina asked 5-1 friend, Ruth Paine, to
take her :Lnbo her home so that the Oswalds! expected child could rece:.ve -
adequate food and medical attention.

, Vhile in Atsugi, Japan, b whuittud Eis Bosubon language, probably
for the mos‘b part by himself, but, perhaps also .with some help from one
of the oi‘ficera :Ln his outfit who was :.n‘oerested in 1anguages and used to

practice Russ:l.an conversation with him occasionally. He took the Army
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"S. A. T." test in Russian in January 1959 and rated "Poor." By the
tine he reached the Soviet Union in October 6f the sane year he could
speal the langué.ge well enough to get along in restaurants and similar
places, in a rough manner. During the long period in lMoscow while he
was awaiting the decision of the Russian Government on whether to accept
him, his Diary records that he forced himself to practice his Russian
éight hours a day. Again, after he was sent to Minsk in early January
1960 » he took lessons fram an interpreter assigned to him for the purpose
by the goverrment. Marina says that by the time she met him in March
1961 he spoke the language well enough so that she at first thought he
was from one of the Baltic areas of her country, because his accent was
similar to that of persons from that section of the USS5R. She says that - :
his only defects were that his-gramnar was sometimes incorrect and that
his writing ability was never very good. It could be argued that the

foregoing evidence shows that he must have received Russian lessons from

an expert while he was in the Marines, but in our ibpi:nion such a conclusion’

is not justified.
The question whether Oswald had contacts with Communists while he

was in the Marine Corps leaves open the further questicn, What kind of -

contacts? Basically, there would seem to be two sorts of relationships - 7+ -

which could have existed. The first is one in which Oswald, possibly

in Japan, sought out some English-spealcding Cammunists to carry on polit- -

ical and philosbphical discussions with them, and also perhaps to talk . ..i%
about traveling to Russia or even defecting. This, we believe, is verys s

pc.;s:x'ble, perhaps even likely, although we have no hard evidence that it' .. ==

occurred. The second sort of relationsh:.p that might have existed is a

- =FOP-SECREE:- - P
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closer one, one in which Oswald would have been urged to defect and 'given
more or less detailed guidance on how best to do so. If he received help
inllearning the Russian language or in accwmlating sufficient funds to
travel to Russia, for example, the ‘eJd.s't.ance of this second sort of
relationship could be inferred. Once it is postulated that Oswald may
have received more or less detailed guidance fram Soviet or Cammunist
égents, however, the circumstances of his "hardship" discharge :f.‘rom the '
Marine Corps must be taken into account, and in our opinion they cub
against the probability that his actions were the result of Soviet or
Cammunist coaching. The facts of Oswald's "hardship" Adischa.rge from
the Marine Corps are these: l

In December 1958 his mother, who .was a widow and her owm only -
neans of support, had an accident at work. Fram that time on she was
incapacitated for gainful employment, but the insurance-campany physicians.
concluded fhat her incapacitating symptoms had not been caused by the
accident and her insuranc_e benefits were therefore "i.mmediately terminated.
" This left her with no means of support énd same high medical bills to pay.
She turned to her son for help. He first worked through his commanding
officer emd‘the Red Cross, and he soon got her a mopthj;r allotment, paid
for partly out of his own salary, of about $130. He then, despite the = -.-
fact tha.t she advised him not ;bo 'béc.ausa she- believed that the monthly "7
21lotment she was receiving would be sufficient, applied for a "hardship"
discharge on the grounds that he ought to return home to Fort Vorth, Py

Texas, to take care of her. The Marine Corps granted him his discharge - o=
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on Scptember 11, 1959, only a week or so after he applied for it, and
he thereby got out of the sag:jice about three months before his enlistment
would have terminated in the ‘ordinary course. Once the lMarines released
him, llle went directly home, left $100 with his mother, told her he was
going to become a merchant seaman or get into the "import and export
business" in Wew Orleans and send her lots of money, and then descried
her. The next she heard he was a passenger on a boat to Purope, and the
next word after that was that he was in Russia. She learned he was in
Russia only fram the F;or’c. Worth News. It later turned out that Oswald
had applied for and received his passport even before he had obtained his
' .

"hardship discharge.”

Under the circumstances , he undoubtedly obtained the discharge ~..==

frandulently. If the Russians were in fact coaching him at th'is time,
it would seem unlikely that they would have advised ha.m to obtain a
discharge under these circumstances, merely in order to. gain .three months'
time which, after all, w.as not particularly va.luabrle to anyone. The
fraudulent‘ discharge not only got Oswald in deep trouble with the Marine
Corps — he eventually received a dishonorable discharge from the

Rescrve -- bub was also obviously morally offensive and potentially very = --

urpopular in that he deserted his-own mother when she was “sick, unemployed: .

and pﬁmrty—stricken‘. " It could only detract from vhatever usefulness he -
might have for the Russians after his defection, ei’r;he_r as a propagandist

or a secreb ag'errb.f T

e e e
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2, Indications of Outside Help in

( His Travel and Entry into Russia

On March 1l, 1959, Oswald applied for admission to the Albert
Schweitzer College in Switzerland. He was accepted and was supposed
to start the course on April 19, 1960, but he never attended.
He left New Orleans, Louisiana, for Europe on September 20,
1959, having been honorably discharged from the Marine Corps on September 11,
1959. Instead of going to Switzerland, he went directly_to Helsinid,
Finland, by way of Le Havre, Ffanée, and London, England, arriving at
Helsinki on October 10, 1959, (The stops in Leﬂavre and London were
only for several hours, though when he r;ached London he told the irmi-
gration officials he intended to stay for 7 days). Four days 1ater; on_-. =
October 1), 1959, he was issued Soviet Tourist Visa No. L03339. "It
was marked valid for entry at any point along the Viborgénoscow‘border
K until October 20, 1959, an-d permitted a single 6-day sojowrn m the
Soviet Union. Oswald emtered the Soviet Union at fhe Vainikkaln cross-
ing point enroute to Moscow by train on October 15, 1959. He arrived
in Moscow on October 16 and was met by an- Intourist Representative,- .- .
Rima Shirokova. She took him to the Hotel Berlin, where he showed - -+
his 6-day tourist visa and registered &s a'student:*: VT '.
There have been statements to the effect that Oswald's entry
into Russia raises suspicion because of the ease with Wﬁi&h it occurred.
For example, JohniA? McVickar, an official at the Embassy in Moscow in ... *:

November 1959, stated in a memorandum of November 27, 1963, that there '~~~
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was a possibility that in cmq:':ng to the Sovieb Unioln and attempting to
renounce his citilzenship Oswald was "following a pattern of behavior in
which he had been tutored by person or persons unknown." MNMcVickar also
states, in a follow-up memorandum dated April 7, 196l, that significance
should be given to the fact that Oswald selected Hel_sinlci., Finland, since
Oswald would have to have known the not too obvious fact that Helsinid
is a "usual and relatively uncompiicated point of entry to the Soviet
Union (one that the Soviets might well choose for example if arranging the
passage themselves.)" It should be pointed out by way of rebuttal t.ha:b
Oswald might well have obtained such travel information from the Cuban
Embassy in Los An'?elcs —-= with which he t.xad contacts in the surmer before
he came to Russ:La. Also, probably any compebent international travel _
agency could have supplied this informabion. HcV:.clcar also mentions
that Oswald applied for the visa on October 1L, 1959, ‘and received it on
October 16, 1959, onlé' two days later. The Legal ..Adviser to the Depart- -
ment of State, Mr. Abram Chayes, in a letter dated; April 2l,, 196, has ]
cormented on this:

"7t appears, therefore, that he received

“the visa within a day or two. Usually it e

takes ab least a week for Soviet authorities =7 7-:z

to process tourist applications, and so the 'f;;--

speed with which Oswald received his tour:l.st -

visa was wnusual.f o -7 .

This is a far more serious matter than licViclkar's previous = ° = =

observation, which amounts to no more than that Oswald picked the

sens:L'ble route to Russ:La. If in fact Oswald obtajned his visa markedly -' 77

more quickly than other tourists, the conclusion is almost inescapable -7 ¢

ZFOPSECRER:




that somebhing behind the Iron Curlain had beon prt in motion in his

behalf. Our investigation of this particular protlem has comg¢ up with I
. /

the follom.ng resulis:

Ia the i‘:.rs‘b place, both Chayes wnd Kcviciar have their dates
wrong. This does not reflect on their capam.h‘bic s, because 'b‘:ev are : ;
undoubtedly basing their conclusionu upon Stase Dcparbmen‘b neraormda
1-rhic11-.were in turn based upc;n statements mn.dé at the time by Oswald
h:msbli‘, znd subsecuent investigation has sho m t*at these vere probably
inaccurate. Oswald's American passpors, t¥hich he of course Iad in his
possession at the time he traveled to Rus;-. was subsecuenvly surrendered
to the Department of State, after he was repairizied, 'and has since been
placed in the hands of the Cormission, Staps on this passport show that ;

the Soviet Tourist Visa was iss sued (not arplind I:r) in IHelsinki on

= = - e -

October 1. [ =0

Erery shin: we lmow sbout his trip

[

points to the fact that he proceeded to hiis ¢xetdretion, Moscow, as rapidy

~

and as directly 28 his Tinancial rescurces woild crowit. Degpite state-
nents nade to fellow travelers along ths vay “hat he was "only a tourisi!

or "just a student on his way to college ," he in fact wasted no tinc in

hiseeing bub nade connections as rapidly a3z he reasonably could.

47}
=
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Therefore, although we have no direct evicenc: iniicating when he first

applied -i‘o:.j a visa, it seens highly probable that Le applied for it as

soor as he arrived in hels:l_nkl nanely, on th: 101h of October. Perhaps,

hovey ver, his airplane avrived 'i_n Helsinld too lats for him to have:

reached the Consulate before i closed thet crenizg. Should this have
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been the case, he probably had to wait until Nonday, October 12, to apply
for a visa, because the 10th was a Saturday and the Consulate presmablyf’!
was not open for business on Sunday. One other fact may be significanté
Oswald left Helsinki on a train destined for Moscow on the 15th, the day
after he received his visa. - This points towards the fact that he probably
received the visa late on the 1Lith, else he could -~ and therefore, given
his haéte, would == Ehave taken a train out the same day. So the final
result oi‘ all these calculations is that Oswald probably recen.ved his visa
ly days after he applied for it, but that he may have received it only |

2 days later. ~

To date we do not Imow whebher I~IcVickar's and Chayes' statements
tﬁa‘t. most tourists took at least a week to obtain a visa from the Soviet ... -
authorities are accurate and, if they are, whether there were so many

deviations from the average waiting period that no particular signii‘;i_'cance

should be attached to Oswald!s, or whether, on the other hand, chance

" deviations from the normal waiting period were so ir;i‘requent that Oswaldls

has significance. This line of investigation is being carried on at the
present time. .

Finally, assuming that Oswald obtained a visa substantially
sooner than the ordinary tourist would have obtained his, and that the = ~
Soviel procedures were sufficiently regular so that a quickly-granted -~ -1

visa would not have been simply the result of a chance variation in the

normal workings of the bureaueracy, then what conclusions logically, follow? il

Tt would seem that one of two inferences can be dravm. First, the

Soviet authorities may have had advance warning of Oswald's arrival

znd been "ready and waiting" to handle him rapidly once he arrived.



Sccond, the Sov:.e'c authorities may have ‘been entirely ignorént qf

Om:ald; s pendfm[: a:c‘l‘lval, but when he dn.d arrive he, Oswald, jmnediately
made Tmown ‘his strong sympatm' with the Cmmunis‘a cause, his 'in’r,u;ation .
to defect and possibly even "the fact that he had been 2 radar operauor in
the United States Marine Corps and the "fact! (doubtul) that he possr-ssed
secret information relgted Yo this job which he was ready to d:l.sclose.

If this is the way Osvald conducted himself at the Soviet Consulate ab’

" 4elsinki, then indeed his. appl._cat:.on would have been handled with -
dispatch. Amer:i;ca:n ribassies throurrhout the vorld would T nresma‘bly do

the seme thing if they believed they had 2 potential defector who poss\.ssed
valuzble :ix\joma%ion; Oswald ‘m‘mseli‘ claimed "n:-ha’t. he said nothing oub of
the ordinary bo the _Ruséian Consulate in Helsinicd; he told the officials

at ‘the American m;oassy in Moscow on October 31, when he appeafed there in
an abtenpt to renounce his citizenship, that he had said nothing to the -
Pussians about defecting until he avrived in HoscOW. Tikewise, Yuri

Tvanovich Yosenko, the Soviet EGB agent who defec’céc-i to the United 'Statés

sn Tebruary 196l
claims thab the ¥GB at least h2d no }aowledge vihabever of Oswald unu:Ll

Ye zooeared 4in MoscowW.




' One other piece of evidence relating to the same point should

.— P FerT s

be brought to the attention of the Cammissiom. | ' : :
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of the lauter could be lies or i‘orgera.cs , however, including even tie
;‘mc:-a_can paa&'PDI"t since it was in Oswald's posse.,s:n.on for about two
viceks 'bemre he 'cane ':uﬂ'.o the mnbassy -~ two weeks when he was in the
hands of the ]kGB in the Hotel Berlin and‘ in a hospital in lioscow. The — e
CIA itself is apparently of the cpinion that the information wh:.ch places .
Oswald in -Helsinkﬂ' rather than Stocklmlm is more reliable. It certainly

rivk the other evidence we have of Osuald‘s tra.vel 'bett.er than does the T
"S‘bocidm'.lm" TEport. |

The foregoing swmnarizes or sebs ouf all the information
_ax-ailable to us at this time on the problem of whether Oswald obtained
' .
nis visa wmsually quickly. e
The final judgnent which must be made on all this data is of

course, ihat conclusion may legitimately be drawn if it is assumed first,
that Oswald did get his. visa wmsually early, second, that the quick
igsuance of a visa was sn.gnn:.cant, and third, thai its sn.gnii‘*'l cance vas
’:.hat the Soviets had !-.'arning 1—::31]: ahead of ‘b":'me that Oswald was coming -~
to Russia to dei‘ect?- Even all this dous nob necessarily add up to a
conclusion that Oswald was ever vsed as en agent by the Soviet Cov ermnent
Tt could add up to the conclusion that they heped to get him to Russia '
so that he could there bz analyzed for possible .use as an agent ard then -
so vsed ;mly if the eramination of him resulted in a favorable conclusion.
It could also mean scmething léss serious, for exemple, that they lmew.
or suspected thrat__Om-.'ald was gg_iné ‘o defect and wented to make it as
easy as ‘Do'&'s:x.ble i‘or him to get into Russia so that they would be sure to

obtain ‘bl}é_nropc.gcnda ‘benei‘:u.us of h:Ls qe:r.ectﬁ on before he had a chanca

(WS |
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to get{. cold feet and turn back. And of course, the result could also
have been much more serious: it could mean that the Russians lmew he
was com‘.né ‘and wanted to pave the way for him because he was alrcady
considered, in one way or another, "one of their ox‘.m," and for some reason
they wanted him safe in Moscow as soon as possible. One final thought
on this last possibility nﬁgﬁt be worth noting. If Oswald was so closely
tied in with the Sovict foreign network that they were already worlding
together, it wowld seem unlikely that they would risk jeopardizing the
possible secrecy of this relationship by so clumsy a device as cutting
three or four days off the usual {-raiting Iperio_d for a tourisv visa.
Surely, if the KGB wanted to bring a secret égent from the United States
o Hoscow, and it wanted Yo maintain the secrecy of the relationship , 2
it would scem strange if it were ;bo worry about 1etti1?g hin wait Ian
extra few days on the border.

B. Did Osuald Receive Secret _Soviet Instructions after He

Lrrived in lioscow and lMade Fnovm His Inténtions to Defect?

Mrnost three months elapsed from the time when Lee Harvey
Oswald arrived in Moscow until he left that city to take up residence . .

in iinsk. Ve heve atterpted to reconstruct the events of those months, bubt. -

a great deal ‘of confusion existssz Oswald's diary, even assuming that $tos o

is an authentic document, is not ‘a good guide to the details of what ' ="
occurred. He must have filled in most of the Diary entries for this - .. -
period at a later time, possibly much later, and he seems not to have .’ .. .-

vorried shout whether he was accurate or not on dates and even names.



the rocords of the American Inbassy in Moscow, the memories of sone of

the o.fficials there, and the notes of two ncwspaper reporters, Miss Aline

.o

ilos o:,- .,nd itiss Pri

rocm during this per:n.od.

scella Jolmson, who interviewed Oswald in his hotel

The folloving is a capsule outl:n.ne of the major

events as we think they occurred: -

by o
Lage

October 16, 1959

October 22

Cctozer 22—;2:9 =

_ his left wrist.

Tvent

Oswald arrives in Hoscow i‘; om Helsinld, On
’nhws same day he told hlS Intourist guide,
" Rima Shirokova, that he wanted to becaone a
F.uésian citizen, He d:.cl 7ot notify the
American FEmbassy in Hoscow of_his arrival.
'Hht-an told by the Soviqfs that he could not
becone a civizen and 1"-.115'1; leave lMoscow
iald slazhed his wrists

within two houvrs, Osi

in an attamt to commdt suicides

Oswald uas confined in a hespital in Moscow”

and treated for a self-inilicted wound on

o 1




Date
( October 31
quember 3
. November 13
(\ (or slightly earlier)

November 15

Jamary L, 1960

HR=SECREE ,’
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Event

Oswald appeared at the America.pf Embassy in
Moscow. and announced that he wanted to

give up his American citizenship and beccme
a citizen of Soviet Russia. He is interviewed
at same lengbh and then told to came back
later if he wants to carry out a formal

renunciation of citizenship.

Oswald never reappeared abt the Embassy, but

he wrote them a letter on this date again

stating that he wanted to renounce his - -
American citizenship. ; S o
Oswald is interviewed by Miss Aline Mosby

of the United Press International.

Oswald is interviewed by Miss Priscella
Johnson of the North American Newspaper

.
Alliance,

Oswald is finally informed by the Soviet® -
anthorities that he can live indefinitely

in Russia and that he has been assigned to
Minsk. He is also told that his application
for citizenship has not been granted but = .-

that it may be samebime in the future. ==

| =TOR-SECRET=
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Before getting into a detailed discussion of the events outlined
above we will draw attention to two points we believe are important.
Tirst, it should be noted that the American govermment had no kmowledge
of Oswald's arrival in Russia or of his attempt to defect until October 31,
sixteen days after he actually arrived in the city. In the meantime, '
he had allegedly attempted to camit suicide and was confined in a
hospital for medical treatment., There is no doubt that during this 16-
day period he had many contacts with the Soviet authorities and that these .
contacts included officials of the KGB. This raises the question of
whether the alleged suicide attempt was ?nJy a cover for same sort of
training or brainvashing, The second point to be noted is that although
he ‘bol& the Embassy on October 31 tlw:b.he wanted to renounce his American. .. -
citizenship and wrote them a letter three days later ﬁ_‘eaffiming this
intention, he never reappeared at the Embassy to carry oubt h::.s threat.
i.a'ber s his failure to carry out the formal remmciation procedures was to
mean that he had a right to return to the United S*;‘arlsea as a citizen of
that couniry. We will now begin a more detailed discussion of the fore-
going events. ]

On the same day (October 16, 1959) that Oswald reached Moscow. ‘- ==
he informed his Intourist guide, Rima Shirokova, that he wished to apply
for Soviet citizenship., Virtually all such guides are KGB agents and -
therafore we can assume that in all her actions she was guided by KGB = =~
orders or ab least by her training in KGB methods. On that day or the .-
nesct day, with the help of his guide, Oswald prepared a letter bo the',
Supreme Soviet of the USSR requesting citizenéhip. Exactly what happened
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during the next few days is not clear, because the dates in Oswald's
Diary around this time show a great deal of cc:ni‘usion. In general, how-
ever, it seems that the first reaction of the Soviet Govermment, expressed
to Oswald through Rima Shirckova, was a "caubious welcome." He was not
accepted with open arms, but he was given to believe that the officials
who were handling his case were sympathetic and that probably everything
woutd come out all right, though it would take time. He spent the wait-
ing days seeing the sights of Moscow with his guide, Rina. '

We have good reason to believe that the KGB used the cpportunity

provided by Oswald's waiting in Moscow to learn as much as they could

about him, through Rima and through virtually everyone else at the Hotel
Berlin where he was staying, in an attempt to assess his possible use-~ _
fulness to the Soviet Union. For example, about two years later, when
he was trying to return to t.he United States, Oswald tc;ld an Embassy

of ficial that he had been interviewed two or three days after his arriva_l
by a nreporter from Radio Moscow" who told Oswald he‘was interested in
his impressions of the city. Undoubtedly the "reporter" was one more |
person sent by the KGB to sound him out. .

Finally, on October 22nd, the day upon whichlis 6-day visa was

due to run out, he was called in amdinterviewed by an unidentified official.” - ..L-

The interview consisted of questions as %o why he wanted to became a

citizen of Russia, what his pas'f- 1ife was like, etc. According to Oswald's -

Diary the intérview ended after he had answered all the questions, with no

encouragenent and no information on what might be done with his case. — =
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He returned to his hotel and that evening was told curtly that his visa
had expired, that he was not being granted permission to stay in Russia,
and that he therefore had two hours in which to leave Moscow, If the
version we have of these events is true, the news hit Oswald like a
‘thunderbolt. The Diary he kept recor(.is: that he slashed his wrist with
a razor about an hour later and plunged it into warm water in a bath-
tub, expecting to die. He was later found by his Intourist guide, who
came looking for him when he did not show up for an evening appointanent.
He was taken to a hospital and remained there for 7 days.

Nosenko, the ex-KGB agent who defected to the United States,
confirms the foregoing in its essentials;. He sgys that the XGB had
determined that Oswald was of no use to them because-he was not mentally . - —
stable and not too intelligent and that they therefore sent dowm word

that he was not to be accepted for permanent residehce in the Soviet Union.-

. Nosenko caments that the suicide attempt merely confirmed the correctness °

of his agency's conclusion. 7

According to Oswald's Diary he learned sometime not too long
after he was released fram the hospital that he could remain in-the Soviet
Union indefinitely, although the question of his citizenship was still
cpen. The Diary kept by Oswald and the statements he made to newspaper .
reporters later, in early Novmbér, are scamewhat inconsistent on this
po'int. It is not clear whether he thought that he had been told defin-
itely that he could stay or whether that he had been told only that he = »:

could remain tempo;'arily while his permanent status was being considered.
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Nosenko's version of the events subsequent to Oswald's con-
finements in the hospital is different i‘rt.:nn Oswald's. Nosenko says that
when Oswald was released he was again told that he could not stay, at
vhich point Oswald threatened that he would again try to commit suicide.
Our information on what Nosenko éa;y‘s is samewhat v@a on what then oc-
curred, but apparemtly Oswald!s threat to make a second attempt to kil
himself fell on deaf ears as far as the KGB was concerned. I1'; never
waivered in its decision. Some other ministry of the Soviet State them,
according to Nosenko, picked up the Oswald case and ultimately -~ probably .
scme time considerably later, even as late as early January 1960 —~— de-
termined that he could remain in the Soviet Union, Nosenko speculates that
this other agency could either have been the Sovief Red Cross or the-- -
Ministry of Foreign Affairs, presumably because these agencies were in-
terested in Oswald not as a po‘ben‘bi.al agent bubt simply because he offered
naterial for good amti-American propaganda. Oswaldts Diary records that

the second series of interviews he had with Soviet ~76fficials, the series

that began after his stay in the hospital, was with a different group

from those he had seen before he went into the hospital, and he remarks — = -
that they did not seem to have had any combact with the first group,
because they asked him many of the same questions over again., This ob- 15 hl
servation of Oswald's, if sincere, i.e., if his Diary is not just a KGB = ¥ 3
fabrication, seems to confirm Nosenko!s ‘statements. S
Tn any event, it was nob wntil after the sulcide abtempt, on  ,
Saturday, October 31, that Oswald appeared at the American Eubassy %o ..
renounce his citizenship. This was the first indication that the American
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Govermment had that Oswald was in Russia. He had not reported to the
Consulate in Moscow when he arrived, as a tourist ordinarily would.

Upon his arrival he was taken to the office of Richard E. Snyder,
then Second Secretary of the Embassy. He handed his passport to Snyder
and related that he wanted to renounce his American citizenship, Oswald
informed Snyder that he had been a radar operator in th.a Marine Corps and
that he had voluntarily stated to an unnamed Soviet official that he
would make }nown to the Russian Government such information concerning
the Marine Corps and his specialtjr therein as he possessed. He intimated
that he might know scmething of special i’.nterest.

Oswald was told that he would have o file a formal remmnciation.
This he never did, although in a letter dated November 3, 1959, which he -
subsequenttly wrote to the Embassy he stabteds

nT, Lee Harvey Oswald, do hereby request that ny
present United States citizenship be revoked. :

" 'uI appered in person,. at the consulate office of the
United States Eibassy, Moscow, on Oct 3lst, for the purpose
of signing the formal papers to this effect. This legal right
I was refused at that time.
nT wish to protest against this action, and against the
conduct of the official of the United States consuler service .-. -
who achbed on behalf of the United States governmenb. e f.

Miy application, requesting that I be considered for @
citizenship in the Soviet Union is now pending before the Supreme
Soviet of the U, S. Se Re. In the event of acceptance, I will: .=
request my goverrment to lodge a formal protest regarding this -
incident."
On November 27, 1963, John A. McVickar, a Foreign Service . .i:-
0fficer, wrote & memorandum in which he described the October 31 meeting - -~

with Oswald. McVickar was one of the two secretaries in the REubassy =~ .-

SFOP-SECRET=
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on October 1959, the other one being Smyder. McVickar was present in the
f :
room during Snyder's interview with Oswald, and confirms what Soyder said
about the interview. He states in étddi-tion that Oswald talked in such a
way that there was, '
| ", ..a possibility that he was following a pattern of behavior - :
in which he had been tutored by person or persons unknown. .
For example, in discussing Marxism and the legalities of re-
minciation, he seemed to be using words which he had learned’
but aid not fully understand. His determined statements in
rather long words were not entirely consistent and not in a
fully logical sequence...in short, it seemed to me that there
was a possibility that he had been in contact with others be-
fore or during his Marine Corps towr who had guided him and
encouraged him in his actions.”
The record shows that except for the visit to the Embassy on
October 31, 1959, and the letter Just.quoted, Oswald, although he contimued
to speak out in an arrogamt, belligerent, an'l;;l.—.ﬁmericanﬂmamxer, did nothing ~~ - . -
further to renounce his United States citizenship. .
Oswald never was granted Soviet citizenship. Instead, on
Jermary li, 1960, he was given an "Identity Document for Stateless Persons?

(Vid na Zhitelstvo v SSSR dlya Lits bes grazhdanstva), Number 311479,

good for one year and renewable on a yearly basis. On the same day Oswald
was finally told that he could reside indefinitely in the Soviet Uniom. .. ...
He was told also he was being sent to live in Minsk, " =r.

The fact that he did not go through with the remmnciation of his:. =
Imericen citizenship, together with the fact that the Soviet Union gave - = .=
him only a "Stateless Person" document, raise a possible inference that - ==

Oswald and the Soviet Union planned that scmeday Oswald would return to

~TOP-SECRET=
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the United States. Moreover, the whole alleged suicide attempt is subject
/

to some suspicion. It is of course wnusual for anyone Yo attempt suicide,

so quite apart from considerations of Oswald!s character and the circum-
stances of this particular alleged attempt, we must look with special
scrutiny at the authenticity of any records of such an incident., It should
be noted that his alleged attempt occurred before he appeared at the American’
Embassy and be:t_?ore he made amy public statements whatever, to newspaper
reporters or otherwise, about his defection from the United States and .
desire to became :;1. Soviet citizen.

Tt could be that Osweld's conduct and public statements after
the alleged suicide attempt were the result of careful cc_:aching-:by the
Soviets. For ‘t-he_' KGB could have used the period from October 16 ” the
day Oswald arrived in Moscow, to October 31, when he came into the
Fubassy, to subject him to the most intensive kind pf i)oli’cical and psy-
chological analysis to determine whether he was "good agent material.”

Tf this was what happened, then the "suicide attempt™ could be a fiction
the purpose of which was to cover up the fact that for about two weeks

Oswald was removed from contact with the Western world and subjected to

whatever ahalysis and/or training the Soviets felt was appropriate. Fram -

vhat we now know of Communist methods of this type, it may well have been’
necessary to "fa'bric;a’oa something as drastic as a suicide atterpt in order
to provide an explanation for amy symptams of the very severe and possibly

even charac?a?g—déﬁéstating treatments to which he had been exposed which

might appea;— In other words, if Oswald was subjected to some sort of =

¥

|

i
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"hrainvashing® procedure, he could very well have been badly "shaken
up" by it, in which case £he nguicide attempt® would provide an excellent
excuse for his ™ervous" or "exhausted" appearances

In this comection, an observation made by Miss Aline Mosby,

at that time a reporter for the United Press International, may be per-
tinent., She observed that Oswald was unique ‘among American defectors to
the Soviet Union during the years 1958 through 1959 or thereabouts be-
cause he alone, as far as she kmew, claimed to be motivated solely on
ideological grounds. Every obher defector she ever came across, she says,
spoke a libtle about how he liked Commmisn or the Soviet Stabe but was
for 'hhe most part motivated by same personal ma‘bte::, for example, an
unhappy marriage i‘rcm which he was escaping, or perhaps a neurotic in-
ability to adapt to his job or life in gensral. Oswald's ‘overriding
concern with ideology, which maniieste_-d itself usuaJJ.y in long "ex-—
plenations" of how the Soviet system was better than the capitalist
and destined to prevail, and expressed in long words "fran the book! =4
which he probably did not fully understand, could be evidence of the kind
of brain-vashing for which the Communists arve known. Conversely, his
overriding concern with ideology could have preexisted any such "coaching® .
and instead been the reason why the Soviels were at't-ra.cted ‘o Oswald in the -
first place and fel‘l'. he was worth such coaching., For a man so imbued with
Cammunist idcology might, if he were given further training, especially in
the ability ti express hinmself, become an extremely valuable propaganda. -

spokesman. Oi:ze can imagine the hopes that may have been in Soviet minds

i
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that here was a man from a "working" family in America who, with only a
little further training, could be paraded a.‘ll over the world to renounce
his native country and affirm his allegiance to Soviet Russia — it would
be a strong counteraction 't;o the bad publicity recently given by the
mmerous Soviet defectors from the ranks of their athletes and entertainers.

Tt should also be pointed out imediately, however, that it
is also quite plansible that nothing ab all like whal has been speculated
in the previous paragraph really occurred. It is certainly possible that
Oswald was exactly what he purported to be, namely, a young, neurobtically
embittered and confused _maﬁ who had found in Marxist theory an emotional
outlet for all his frustrations and other;iise-undirec'bed hatred. To’
such a person, it was probably better that he did not really understand . .- -
all that he was sayings the imporbant point for him was the wivbdonsl
catharsis, nobt the logical details. Moreover, the fat;'b that the Embassy
officials and the newspaper reporters all observed that Oswald seemed
%o "speak fram the book" without really understanding his words is pro-
bably even more consistent with his having read Cammunist writings on his
ovn than with his baving been coached. After 2l1, a good “coacﬁ" probably
would have tried to instill a more coherent set of statements into his
pupil. Reading many books on his owm, however, which were way beyond the ™
depth of a boy who left high school while he was still in the tenth grade,-
is the kind of pseudo-intellectual experience that would more Llikely
result in the mammer of speaking which was in fact observed in Oswald. .= =.
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Other evidence which tends to contradict the hypothesis that
/
the suicide attempt was a fabrication and that his failure to camplete
steps to expatriate himself were the result of Soviet coaching and advice,
includes the followings:

1. Evidence that the suicide attempt was authemtic,

Tha-smtopsyl performed on Oswald after his death showed that he
in fact did have a scar on his left wrist and that it was of the kind

which could have been -~ not necessarily was -- caused by a suicide attempt.

Marina has testified to the Camnission that she observed such a scar on
her husband and asked him about it. The question made hin "very angry,"
she says, and he avoided giving her a repl;ly. She was never given the
slightest hint thabt he had ever attempted suicide, Oswald's brother ...
Robert says that he never observed the scar and that Lee never mentioned
anything sbout suicide to him. ,.

| Oswald's character does not seem inconsistent with a suicide .
attempt. The letters he wro‘l;.e to his brother and méther while he was
still in the Western world, to some extent the statements he made to

fellow Marines, and his action in fradulently obtaining a "hardship"

discharge frem the Marine Corps and deparbing irmediately from New Orleans. .. .
to the Soviet Union, all lend support to this conclusion. Lee Oswald at ~ - - =

the age of 20, Wheﬁ_ all this occurred, was indeed the kind of tense §
over-dramatic, confused person who was capable of putting all his eggs
in the one basket of allegiance to the Communist cause and, when his hopes -
there were apparently dashed beyond saving, think that everything was -~ =
hopeless and try to commit suicide.

Oswald!s failure to mention the suicide attempt to his wife

and brother, moreover, does nobt necessarily reflect adversely on its
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authenticity. His character is also consistent with keeping the suicide
attempt secret. Everyone who has evir known Oswald and who has testi-
fied %o the Cammission about him, has confirmed the observation that he
was close-mouthed, had tendencies towards arrogance, and was not the
kind of man who would readily admit wealnesses., In addition, once he
decided to return to America, he had the additional reason to keep the
attempt secret, that he did not want anyone to realize what a devout,
’totally-comni‘tted Communist he had once 'bean. In sum, the few indepen—
dent facts we have about the suicide and the observations on Oswald!'s
chgraz‘ter all point towards the fact that it could have been authentic.
2. The fact that we would not lmow about the °

suicide attempt if it were not for Oswald's

Tt is difficult, despite the apparent plausibility of the
hypothesis that the suicide atlempt was i‘abricated as a "cover" for
same sort of brainwashing procedurel, ;zo it the fagts' of the atbempt
imto a coherent pattern of Soviet-inspired conduct. This is beﬁa:.se ‘the
nfact® that Oswald attempted to commit suicide, if it was a fact, was
riot disclosed until four years later, vhen his diary was found among
his effects after the assassination, If the KGB made up the incident .-
in order to divert suspicion fram 'bheir intensive coaching of Oswald, it -
would seem more likely that he would have been instructed to give at
least same hint to the Embassy officials on October 31 that he had been:

confined in a hospital for a week, etc., or in same mamer to let them.
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know that the sixteen days since he had came to Moscow had been spent

doing something pf‘bhar than talking with Soviet officials. But the fact
1s that Suyder and McVickar, the officials ab the Eubassy who saw Oswald,
received not the slightest hint that he had ever been given medical treat- .
ment of any kind, Moreover, they did not even get the impression that
he was "shalky"; on ‘the contrary, McVickar emphasizes that Oswald gave
the appearance of confidence and de-t;ermination.

‘The- fact that Oswald's brother, Robert Oswald, was never told
about the suicide attempt also seems to undercut the hypothesis that it was .

a Soviet-:.nsp:u'ed fabrica’cmn. It wonld se th.at if the XGB wanted to use

_the alleged suicide abtempt to explain why Oswald took so long to appear a.t

the American Exbassy, it would have instructed Oswald to "confide" in his
brother, in order to create, through his future testmony, more "evidence"
that .the suicide abtbtempt was real, and to increase tl;e chances that it
would ultimately beccme lmown to American counter-intelligence, The same
argument obviously can also be applied to Osvald's failure to confide
in Marina.

3, Tvidence that Oswald was nob accepted by

the Soviets for permanent residence in &

IZ‘ Oswald was accepted for permanent residence in the Soviet
Union unduly quickly after he arrived there, two different Soviet
motives, both adverse to the ultimate conclusion that his conduct was

not prearranbed by 'bhem, might be inferred. First, if he was accepted

il -li'!!““

Russia unduly soon after he arrived there. N ==
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markedly more quickly than other defectors before him, we could infer that
the Soviets lmew he was caming, had already carried out their investi-
gation of him and concluded that he would be a desirable addition to their
ranks, and were therefore in a position to accept him quickly with very
little further consideration, once he ﬁﬁved in Moscow. The second
inference ties in with our thinking about the possibility that the
suicide'at‘banpt was onJy a fa‘br:l._cation, and is more camplex. If we accept
the Iypothesis that the Soviets used the period from October 16 through
October 3L to subject Oswald to some sort of intense indoctriﬁation or
anzlysis, and thab the "suicide abtenpt® was designed to cover wp the eifects
of this treatment, it would seem likely that the Soviets would avoid ex-
posing their subject to Western eyes for too long aperiod thereafters It
would also seem to fé’.lion that they would avoid leaving him for too long
in a place where, if he were to lose heart, he could easily re-defect to
the Tnited States., This additional thought applies to Oswald because we
Jnow that the %wo hotels where he resided in noscaw‘: the Hotel Berlin and

the Hotel Metropole, were both only a short taxi-ride from ‘the American

Fmbassy. The reason we can reasonably infer that the Soviets, if théy;.

subjected Oswald to some sort of secret indoctrination or analysis, would

not leave him in Moscow for too long afterwards is that 1f he did for :
some reason get discouraged and re-defect to his native country, he would
be in an excellent position to disclose to Western ﬁrbelligence. all the thd
techmiques of indoctrination and/or analysis he had been subjected tos

‘_"l
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It would be mcharacteristio of any intelligence system, and especially
of a sy_sten; of a police state such as the Soviet Union, to take such a

serious risk of disclosing confidential procedures, and even if he never

- rerdefected, it would seem unwise to leave him for too long in a place

where Western observors, such as newspaper reporters, could question him

and see him face to face, lest the effects of the treatment or indoctrination
be accidentally disclosed. Therefore, with both of these poimts in mind,

we will review the evidence in an attempt to determine vhether Oswald's
temre in Moscow prior to being fully accepted by the Soviet State was

 suspiciously short.

Oswald's Historic Diary records that between October 16, 1959
and Jamary k, 1960 he was kept on tenterhooks as o whether he would - -
be given permission to stay in the Soviet Union pemane_nt]y. Marinatg ~
testimony is consistent with the Diary in this respec'b; 0f course,
Marina's statements here are subjec;t to two reservations. First, she,
herself, could be a Soviet agent and lying. Second,* she did not know
Oswald until more than a year after he ceme to Minsk and therefore her
understanding of the circumstances of his caming to Russia could only have -
been based on vhat she learned fram him and ot.ﬁer reople he had spoken to - - =
on the subject. The documents given to the Cammission ‘by the Russian " |
Govermment bear out that Oswald came to Minsk on or about January‘h, 1960, 179
A1l of the foregoing evidence, however, is subject to the infirmity that

"legend" about these events, we have no way of independemtly checking the ::
truth of the "legend.W
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We have some independent evidence of how long Oswald was de-
tained in Moscow, but unfortunately it dates only from Noverubezf-’lor even
earlier.. Oswald was seen Ly at least one newspaper reporter, Miss Priscilla
Johnson of the North American Newspaper Alliance, as late as November 17,
1959, about three weeks after he was allegedly released from the hospital
and almost exactly one month after his arrival in Moscow. When she saw
him ixe still, according to her observations, was uncertain about his
ultimate fate in the Soviet Uniox;'._ He told her that he Ahad received
af;surmces that he would not be forced to return to the United States,
"pending clarification of his status,” (w.;hatever that meant) but he
admitted that Iwhether or not he obtaiued.i\ﬂl citizenship from the' Soviet
Union mighb mob be decided for Mycars." In other words, froum what Miss: -
Johnson could observe on November 17, Oswald was still by no means '
accepted" by the Soviets. In addition, a letter heaéing a date of
November 26, 1959, was received in the United States by Oswald's brother,
Robert, same time in Decembér. The letter contains'many statements of
extrene bitterness against the United States and is written throughout on
the consistent assumpbion that the writer, Oswald,lw:i_"l_'l. remain in the Soviet
Union for the rest of his life. However, the letter says nothing about
his having finally received any sort of unambiguous assurance from the -~ ~ =
Soviet officials that he could remain in Russia; so perhaps the apparent.
assurance of the letiter was not a true reflection of Oswald's real feelings.
Tt is simply impossible to know for sure. Anyway, the letter was written 7
fram the Hotel Metropole, so Oswald was apparently still in Moscow.
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Robert dsmld received one more letter fram his brother while he was still

i/

at the Metropole Hotel in Moscow, this last one bearing the date of

' December 17, 1959. In this one Oswald sald that he would be moving

fram the Hotel and that his brother should therefore not write him there.
In fact, the letter goes on to say that Robert should not write him at all
anymore because he wanta to cut all ties with his previous life, Again,
Oswald does nob clearly state that he has received final Accep‘bance from
the Soviets, 'bxrb he must have been quite confident at this time that such
acceptance was imminent or he would not have told his brother he could no
longex be reached at the Metrepole Hotel. ‘

' In this -respect it should be nol'bed that John A. McVickar, in
his memorandum dated April 7, 196k, attached hereto, feels that one of-" ‘
the suspicious circumstances involved in the Oswald case was that he was . -
accepted for permanént residence in the Soviet Union after only 7 days,
a much shorter waii';ing period'than was enforced toward other American
defectors. The cover letter to the McVickar memo, by Mr. Abram Chay‘ea;
observes that McVickar is wrong in this respect and that it actually took
six wecks for Oswald o be accepbed by the Soviets. We would ‘ZL"LIOS to
point oubt that even Mr. Chayes is probably incorréct on the short side. . 7
Oswald arrived in Moscow on October 16 and was probably not finally =
accepted by the Soviets and given his "Stateless Passport" until Jamuary i,
1960, a waiting period of about 11 weeks, This length of time is enmbirely
consisben‘b_'sr.i.th that involved with other defectors. Even if the January L
date is disregarded because we have at this time very little independent .
che::k on it, we have fairly good evidence that he at least was still . i

awaiting the Soviet decision as late as December 17, and firm evidence
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that he was sbill waiting on November 17, Even if the Novmba;- 17
date is taken — .(_’nd this certajJﬂy repre“ents an a.bsojuuc minimm —
the interval amounts to aboub one month, a lorcrar penod +han 1.9_5 et

volved in one of other three knowm defector cases occuring around 't.he

saze time. “ 5 -

" Vhen asked to comuent on the length of time involved, the State
Dzperiment replieds

. QUESTION 2
. The files of ths Depavimet oi' Stete veflect the fact -

that Oswald first .:.np'!‘!ed for permission to repain in Russia

permmanently, or at least for a long pul‘lod, vhen he arvived in

Yoscow, 2nd that he cbiained permission to remain within one or’

Lo L

two mouths.

A. Ts the Tash that he obtained pexmicsion to s"agr mohin.
this period of time usual? -

JHSUER - Our information indicates that a mo “nonths yalting

poriod is nob vowsval, In the case of £ ~ the .-

Swpreme Soviet decided within tio sionths to give Sovieb
citizenshi ip end he wes therealter, of course, permitied &=
to staye. . ’
%

)

B, Caza you tell vs vhab the nownal procidures ave wnder

similar civeuwnssances?

R - Tb is Dmpossible fowr vs ho sirbe suy -'.‘rn, M

vreg, The Sovizs Coveursond revey puolicises the
srenendings in these cases or the reasons for its ac uan. iy
Furbheriiore, it is, of course, c.;:uramx.ly urisual for -
Saericen cibizen to defect. '

~  h. Post-assassinziicn statements by | Sovn_et Officials.

On Yovémbsr 26, 1953 1-Ial’u-er J. Stogssel, Jr., of the _mbassy .
4 2 2] 3 3 D Uj— n'u b
. [

in loscow reporied a converszbica he l*.'d hzd with a higher Russiznof= o - -

$ieiz) as followse

e
G an
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mAs a sidelight, I might mention that when I saw
Kudryavtseve of the American Section of the MFA at the
airport Saturday night when we saw Mikoyan off, he
referred to Oswald and said that he seemed to be an
unstable character, On his own initiative, Kudryavtseve
mertioned that Oswald had been in the Soviet Union, had
married a Soviet girl and a child had been born in the
Soviet Union of this marriage. Kudryavtsev said that
Oswald had applied for Soviet citizenship but that, after
considering the application, the Sovieb authorities had
decided not to approve this application since Oswald
seemed to be so unstable. They had, however, permitted
him and his family to leave."

Sovict Ambassador Dobrynin on December 11, 1963, gave the follow- 7_14 £
ing oral sbatement which purports to seb f’orth the Soviet Govermmernt!s
reply to Secretary of State Rusk's inquiry as to vhy the Soviet Union

refused Oswald's application for citizenships:

uThe Constitution of the U.S.S.R. and Sovieb. — .

legislation provide that Soviet citizens have

certain rights and appropriate responsibilities.
 Considering an application for Soviet citizenship

the competent of all the ability of the applicant

to carry out responsibilities of a citizen of the

U.S.S.R. and to make use of the rights granted to

him. Due regard is paid also the motivations of

one's application for admission to Soviet citizenship.

uThe competent Soviet authorities that considered

. Oswald's application did not find convineing grounds
which wovld allow to draw a conclusion that he complied
with the requirements provided for Sovieb citizens in e 4
the Constitution and legislations of the U.S.S.Re- ~

nThe motives which made Oswald file his application’
were also not clear, The fact thab Oswald made
eritical remarks about the State the citizen of
which he was, could not, of course, be decisive

in considering his application.

nTn view of the above-mentioned considerations i
Oswald's application for Soviet citizenship was - =3
rejected.” 58 '
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5. Opinion of CIA

We requested the CIA to advise us on whether it folt the treat-
ment of Oswald was exceptional or unusual with respect to permission to
remain in the Soviet Union. In a memorandum dated April 6, 196k, the _
CIA informed us that it saw nothing unusual, Other defectors were treated CE 272
inlabout the same manner,

6. Other Actions that are not consistemt

with Oswald having been "coached,”

If the Russians were coaching Oswald in his relationships with
the American Mnbassy and American newspaper reportei‘s » then certain things
became hard to explain, The single statement vwhich probably cansed him
the most future trouble — it resulted in his receiving 'S. dishonorable .’
discharge from the Marine Reserve, which he forever after was to resent —
was his stabement to Snyder at the Embassy that he had been in the Marine
Corps, worked on radar and bad already volunteered to a Soviet official
~ that he would, if asked, tell the Russian Govermenf'what he knew about
‘that job -—- all this, according to Smyder and MeVickar, being said with
the implication that he knew sanething highly secret. If the Russlans
vanted Oswald to be careful not to expatriate himself, so that he could —
eventually return to the United States as an agent, why would they have,
permitted him to nake a statement like this? Even if it did nob block
his reeatry into hmerica, it would certainly forever after be used against
him and lessen his effectiveness as a pro-Communist agitator or espionage’
agent, etc., and it might even have caused the American military officials
in the Embassy to seize him on the spob, on the grounds that he was about . -
to coamit a cr:hninal offense against his service and his naticn.
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Second, the hypothesis that he was coached to come very

close to the expartriation line but not quite bo expatriate himself,

in order that he might eventually return to the United States, fails to
explain wiyy he was ever instructed to come ¢lose to the line in the first
place. Vhat possible gain would came fram that? Certainly any propaganda
value which could have been gained fram his words and actions could have
been fully obtained froa all sorts of anti-Anerican and Mamti-capitelistt
and pro-Russian and pro-Cammnist statements without his having to go so
far along the road toward expatristion, That, after all, is a fairly
technical matter which the general public is not aware of nearly so much
as it is of statements bearing upon patrilotiﬂu and loyalty. In fact, the
way it actually worked out, Oswaldfs "on again, off agein actions in

regard to renouncing his citizenship may have detracted from his propaganda

impact, His vacillation on this issue was so obvious that it was observed
by one of the newspaper reporters, Miss Priscella Johnson, (Whether she

" passed her impressions cn to the public at the timeis not lnowm.)

Tn shorb, if Oswald was coached, he seems to have had a poor

coach.

7. Nosenko's Statements.

The recent Sovieb defec:tbr, Yuri Ivanovich Nosenlko, has
stated to the FBI that when Oswald arrived as a bourist in the Soviet :
Union the KGB had "no current imberest? in Oswald and possessed no infor-

nmation that Osm:."l.d wias a member of ‘the Communist Party, Us S. A., or

elsevhere. He also indicabed thab Oswald was discouraged from remaining '~

o A






